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Tlačová správa 

Máme za sebou sériu dôležitých rokovaní o budúcnosti chovu oviec a kôz 
 
Banský Bystrica, 8. apríla 2020 – Zväz chovateľov oviec a kôz na Slovensku bol prvým chovateľským 
zväzom, ktorý u seba prijal nový minister pôdohospodárstva a rozvoja vidieka SR Ján Mičovský. 
Absolvovali sme zároveň niekoľko ďalších, pre chovateľov dôležitých stretnutí. Naším členom tak 
prinášame viacero skvelých správ. Ak sa naplnia sľuby pre náš zväz, chovu oviec a kôz svitá na 
lepšie časy.  
 
V pondelok 6. apríla 2020 nás ako prvý chovateľský zväz prijal nový minister pôdohospodárstva 
a rozvoja vidieka SR Ján Mičovský. ZCHOK zastupoval jeho predseda Igor Nemčok, Anna Kováčiková 
a Slavomír Reľovský. V budove MPRV SR sme rokovali zároveň s predsedom Výboru NR SR pre 
pôdohospodárstvo a životné prostredie Jozefom Karahutom a štátnym tajomníkom MPRV SR 
Martinom Feckom. Naša cesta nebola zbytočná, dohodli sme sa na niekoľkých významných 
opatreniach a presvedčili sa, že minister vníma chov oviec a kôz ako dôležitú súčasť Slovenska.  
 
Po predstavení nášho zväzu a zdôraznení významu chovu oviec a kôz, sme predostreli najvyšším 
štátnym funkcionárom v tomto odvetví naše najväčšie trápenia, ale aj ciele, ktoré chceme dosiahnuť 
a aby naše stretnutie k niečomu viedlo, tak sme rovno ponúkli aj možné riešenia týchto požiadaviek. 
V týchto časoch nás trápi problém s odbytom jahniat, nedostatočná podpora chovu oviec, ale aj 
množstvo ďalších problémov. Chov oviec a kôz je vo veľkej kríze, za posledné roky rapídne poklesli 
stavy a súčasné problémy môžu toto odvetvie úplne pochovať.   
 
Prírodne podmienky na chov oviec a kôz máme na Slovensku ideálne, aj keď nám chýba pracovná 
sila. Kľudne by sme ale na Slovensku mohli opäť chovať aj dvojnásobok terajších stavov oviec. Najmä 
teraz v časoch pandémie koronavírusu najlepšie vidieť, že sebestačnosť nie je len číslo. Aj na 
dedinách by tak pre samozásobenie mohlo byť o niekoľko tisíc kôz viac. A keď sa teraz všade rozpráva 
o zlepšovaní imunity, práve naše výrobky od našich kôz a oviec, by mali byť tou ťažnou silou 
v potravinárstve pre zlepšenie zdravotného stavu obyvateľstva.  
 
Asi najvýznamnejším medzníkom stretnutia je prísľub ministra, že výšku podpôr na dobytčiu 
jednotku oviec a kôz vyrovná s výškou podpory chovu dojných kráv. Bolo by to systémové riešenie, 
ktoré by výrazne vyrovnalo konkurenčné podmienky našich chovateľov a voľba chovu druhu 
hospodárskych zvierat na farmách by sa neriadila len dotačnou politikou. 
 
Odznel aj prísľub ohľadom pomoci s odbytom jahniat. Štát by chcel podať naším členom pomocnú 
ruku a pokúsi sa zabezpečiť odbyt približne 100 ton mäsa pre štátne hmotné rezervy. Pred tým je 
však ešte dôležité vyriešiť otázku skladovacích kapacít. Aj na to sme však predostreli pripravený návrh 
možného riešenia, kde máme ponuku na uskladnenie v mraziarňach s cenou 0,60 EUR za paletu na 
deň, čo predstavuje náklady pri uskladnení 100 ton – 1 800 eur na mesiac. Na mieste však bola 
nevyhnutná aj diskusia o cene. Kompromisná predstava je 2,30 EUR za kg živej hmotnosti (za 
kategóriu 25-30 kg). Zďaleka nejde o lukratívny predaj, ale  pre chovateľov, ktorí nemajú odbyt to 
môže byť spása pred úplným krachom. Budeme dúfať, že v blízkej dobe dôjde k prvým reálnym 
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krokom riešenia tohto problému. Ministerstvu sme v tejto veci zaslali výzvu ešte v polovici marca 
tohto roku. Neostáva veľa času na to, aby chovatelia dostali informáciu o konkrétnych riešeniach. Na 
MPRV SR preto ešte tento týždeň posielame opätovnú žiadosť, aby sa problém neodložil bokom.  
 
Otvorila sa aj téma odbytu vlny a jej spracovania. Diskutovalo sa o vybudovaní jednej spoločnej 
slovenskej prevádzky na spracovanie ovčej vlny. Pri dostatočnej spoločnej účasti štátu (30-40%) na 
jej vybudovaní by tento nápad mohol byť realizovateľný. Samotná technológia si vyžaduje investíciu 
približne 250 000 eur, následne priestory a prevádzka. Výsledkom by mala byť vlna na stavebné účely 
– zateplenie budov, ale aj napríklad zateplenie úľov. Túto myšlienku budeme preto v najbližších 
týždňoch opätovne otvárať a pokúsime sa ju realizovať.  
 
Predseda výboru NR SR pre poľnohospodárstva a životné prostredie J. Karahuta prisľúbil, že pomôže 
s prípravou návrhu legislatívy pre „farmárske bitúnky“, ktoré by mali značne zjednodušiť spracovanie  
jahniat a kozliat priamo na farme a ich následný predaj. Inšpiráciou by mala byť legislatíva v Poľsku.  
 
Diskusia sa neobišla ani bez spomenutia problémov s pracovnou silou, vzdelávaním nových ovčiarov 
a koziarov. Odznelo aj niekoľko priorít ministra, ktorý chce všetky platby, od priamych až po 
projektové podpory, účelovo a strategicky smerovať efektívnejšie. Ostáva nám držať mu palce pri 
realizácií týchto nápadov, pretože chovu oviec a kôz by to mohlo len prospieť.  
 
Splnenie dohodnutých sľubov by nie len mohlo vyriešiť súčasnú krízu, ale mohlo by zvrátiť trend 
a počty oviec by mohli narastať. Spoločne preto musíme prispieť jednotným vystupovaním voči štátu 
a usilovať sa o realizáciu dohodnutých opatrení v čo najkratšom čase. Pre chovateľov oviec a kôz je 
mimoriadne pozitívnym signálom ochota vedenia ministerstva meniť veci k lepšiemu. Pri každej téme 
sme vycítili jednoznačnú vôľu chovateľom pomôcť, dať im možnosti ako zlepšiť postavenie sektoru 
oviec a kôz a splniť hlavný cieľ- zvýšiť počet oviec a kôz na Slovensku.  
 
Na túto tému sme pokračovali aj na ďalších rokovaniach v ten istý deň. Všetky tieto rokovania 
prebiehali pod patronátom predsedu Výboru pre poľnohospodárstvo a životné prostredie 
MVDr.Jaroslava Karahutu. Chceme mu poďakovať za pomoc v týchto ťažkých časoch. Taktiež mu 
chceme vyjadriť poďakovanie za iniciáciu otvorenia horeuvedených tém, ktoré chovateľov oviec a kôz 
najviac trápia. V poobedňajších hodinách sme sa stretli so zástupcami obchodných prevádzok na 
Slovensku. Stretnutie sme absolvovali s predsedom Slovenskej aliancie moderného obchodu 
Martinom Krajčovičom. Táto aliancia združuje – Kaufland,Tesco,Metro,Billa,Lidl. Zo strany aliancie je 
záujem o produkty našich chovateľov. Možnosti obchodu sa však odvíjajú od dopytu zo strany 
spotrebiteľov. Preto sme si vedomí, že nás čaká ešte veľa práce, aby sme vedeli ponúknuť obchodu 
náš produkt v dostatočnom množstve, kvalite a prijateľnej cene.  
Neskôr sme mali stretnutie s prezidentom Zväzu obchodu SR  Martinom Katriakom. Stretnutie sa 
uskutočnilo na pôde COOP Jednota aj s najvyššími predstaviteľmi tejto organizácie. Pozitívnou 
správou bol záujem o dlhodobú spoluprácu a dodávky produktov z chovu oviec a kôz. O možnostiach 
a konkrétnej realizácii však bude potrebné rokovať.  
Všetci oslovení predstavitelia obchodu prejavili záujem o spoluprácu. Ich hlavnou požiadavkou bola 
komunikácia ohľadom obchodných kontraktov prostredníctvom jednej organizácie, ktorá by 
zastupovala chovateľov. Je v našom záujem aby sme činnosť takejto existujúcej odbytovej organizácie 
pri Zväze chovateľov oviec a kôz oživili  a využili možnosti odbytu v prospech chovu oviec a kôz. 


